
Protokół
z posiedzenia

Komisji Komunalno – Finansowej Nr III,
Komisji Edukacji Nr III,

Komisji Bezpieczeństwa i Polityki Społecznej Nr IV,
oraz

Komisji Rozwoju Wsi Nr IV
z dnia 28 czerwca 2022 r.

Pkt 1
Przewodniczący  Komisji  Edukacji,  radny  Bogdan  Nowak  o  godz.  08:30 otworzył  wspólne

posiedzenie Komisji. Zgodnie z listą obecności w posiedzeniu uczestniczyło  8 członków Komisji

Komunalno-  Finansowej  (załącznik  nr  1),  6  członków  Komisji  Edukacji  (załącznik  nr  2),

7 członków  Komisji  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  (załącznik  nr  3)  oraz  7  członków

Komisji Rozwoju Wsi (załącznik nr 4), .

Uczestnicy posiedzenia nie będący członkami komisji:

Tomasz Kałużny, Burmistrz Miasta i Gminy Września;

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września;

Artur Mokracki, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września;

Joanna Andrzejak, Sekretarz Miasta i Gminy Września;

Jolanta Kościańska, skarbnik Miasta i Gminy Września;

Jarosław Malicki, naczelnik Wydziału Oświaty, Kultury i Sportu;

Mateusz Waligóra, naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami i Architektury;

Jan Krotoszyński, naczelnik Wydziału Inwestycyjno – Komunalnego;

Marek Przyjemski, kierownik Referatu Komunalnego;

Robert Stachowicz, kierownik Referatu Inwestycyjnego;

Krystian Kędziora, dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni;

Anita Grabarek, młodszy referent w Biurze Rady;

Agnieszka Kasprzak, samodzielny referent w Biurze Rady;

Krzysztof Rosenkiewicz, Lider Projekt Sp. z o.o.;

Media;

Pkt 2

Przewodniczący  Komisji  Edukacji,  radny  Bogdan  Nowak  przedstawił  porządek  obrad

wspólnego posiedzenia komisji (załącznik nr 5).
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Porządek obrad

1. Otwarcie posiedzenia.

2. Przedstawienie porządku obrad.

3. Omówienie materiałów na XXXVI sesję Rady Miejskiej we Wrześni.

4. Wolne głosy radnych.

5. Zakończenie posiedzenia.

   

Pkt 3

1) Mateusz  Waligóra,  naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami  i  Architektury  omówił

projekt  uchwały  w sprawie:  wyrażenia  zgody na zbycie  nieruchomości  gruntowej  położonej  w

Grzybowie.

Komisja  Edukacji  w obecności  6  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie: wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości gruntowej położonej w Grzybowie.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  8  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości gruntowej

położonej w Grzybowie.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały w sprawie: wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości gruntowej położonej w Grzybowie.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości

gruntowej położonej w Grzybowie.

Radny Stanisław Dominiczak przybył na posiedzenie wspólnych komisji.

2)  Mateusz  Waligóra,  naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami  i  Architektury  omówił

projekt uchwały w sprawie:  miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla działki nr

geod. 3800/51 przy ul. Koszarowej we Wrześni.
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Komisja  Edukacji  w obecności  6  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie: miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla działki nr geod.

3800/51 przy ul. Koszarowej we Wrześni.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  8  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego

dla działki nr geod. 3800/51 przy ul. Koszarowej we Wrześni. 

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały w sprawie:  miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla działki nr geod.

3800/51 przy ul. Koszarowej we Wrześni.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w sprawie:  miejscowego planu zagospodarowania

przestrzennego dla działki nr geod. 3800/51 przy ul. Koszarowej we Wrześni.

3)  Jan  Krotoszyński,  naczelnik  Wydziału  Inwestycyjno  –  Komunalnego omówił  projekt

uchwały  w  sprawie:  zaliczenia  dróg  znajdujących  się  na  terenie  Miasta  i  Gminy  Września  do

kategorii dróg gminnych.

Komisja  Edukacji  w obecności  6  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie: zaliczenia dróg znajdujących się  na terenie  Miasta  i  Gminy Września do

kategorii dróg gminnych.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  8  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  zaliczenia dróg znajdujących się na terenie Miasta i

Gminy Września do kategorii dróg gminnych. 

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały w sprawie:  zaliczenia dróg znajdujących się na terenie  Miasta  i  Gminy Września do

kategorii dróg gminnych.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  zaliczenia  dróg  znajdujących  się  na

terenie Miasta i Gminy Września do kategorii dróg gminnych.
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4)  Jan  Krotoszyński,  naczelnik  Wydziału  Inwestycyjno  –  Komunalnego omówił  projekt

uchwały w sprawie:  ustalenia przebiegu dróg gminnych położonych na terenie  Miasta i  Gminy

Września.

Komisja  Edukacji  w obecności  6  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie: ustalenia przebiegu dróg gminnych położonych na terenie Miasta i Gminy

Września.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  8  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały  w sprawie:  ustalenia  przebiegu dróg gminnych położonych na

terenie Miasta i Gminy Września. 

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały w sprawie:  ustalenia przebiegu dróg gminnych położonych na terenie Miasta i Gminy

Września.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  ustalenia  przebiegu  dróg  gminnych

położonych na terenie Miasta i Gminy Września.

5)  Jan  Krotoszyński,  naczelnik  Wydziału  Inwestycyjno  –  Komunalnego omówił  projekt

uchwały w sprawie: nadania nazwy ulicy położonej w Obłaczkowie.

Komisja  Edukacji  w obecności  6  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie:  nadania nazwy ulicy położonej w Obłaczkowie.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  8  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: nadania nazwy ulicy położonej w Obłaczkowie.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały w sprawie: nadania nazwy ulicy położonej w Obłaczkowie.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  nadania  nazwy  ulicy  położonej  w

Obłaczkowie.
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6)  Jan  Krotoszyński,  naczelnik  Wydziału  Inwestycyjno  –  Komunalnego omówił  projekt

uchwały w sprawie: nadania nazwy ulicy położonej w Obłaczkowie.

Komisja  Edukacji  w obecności  6  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie:  nadania nazwy ulicy położonej w Obłaczkowie.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  8  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: nadania nazwy ulicy położonej w Obłaczkowie. 

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały w sprawie:  nadania nazwy ulicy położonej w Obłaczkowie.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  nadania  nazwy  ulicy  położonej  w

Obłaczkowie.

7)  Jan  Krotoszyński,  naczelnik  Wydziału  Inwestycyjno  –  Komunalnego omówił  projekt

uchwały w sprawie: wyborów sołtysa w sołectwie Chwalibogowo - Grzymysławice.

Komisja  Edukacji  w obecności  6  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie:  wyborów sołtysa w sołectwie Chwalibogowo - Grzymysławice.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  8  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  wyborów  sołtysa  w  sołectwie  Chwalibogowo  -

Grzymysławice.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały w sprawie:  wyborów sołtysa w sołectwie Chwalibogowo -Grzymysławice.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  wyborów  sołtysa  w  sołectwie

Chwalibogowo -Grzymysławice.

8)  Jan  Krotoszyński,  naczelnik  Wydziału  Inwestycyjno  –  Komunalnego omówił  projekt

uchwały w sprawie: wyborów uzupełniających do Rady Sołeckiej w Sołectwie Bardo. 
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Komisja  Edukacji  w obecności  6  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie: wyborów uzupełniających do Rady Sołeckiej w Sołectwie Bardo. 

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  8  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  wyborów  uzupełniających  do  Rady  Sołeckiej  w

Sołectwie Bardo.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały w sprawie: wyborów uzupełniających do Rady Sołeckiej w Sołectwie Bardo. 

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  wyborów  uzupełniających  do  Rady

Sołeckiej w Sołectwie Bardo.

9)  Jarosław Malicki, naczelnik Wydziału Oświaty, Kultury i Sportu omówił projekt uchwały w

sprawie: ustalenia średniej ceny jednostki paliwa w Gminie Września na rok szkolny 2022/2023. 

Komisja  Edukacji  w obecności  6  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie: ustalenia średniej ceny jednostki paliwa w Gminie Września na rok szkolny

2022/2023. 

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  8  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  ustalenia  średniej  ceny jednostki  paliwa w Gminie

Września na rok szkolny 2022/2023.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały w sprawie: ustalenia  średniej ceny jednostki paliwa w Gminie Września na rok szkolny

2022/2023.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: ustalenia średniej ceny jednostki paliwa w

Gminie Września na rok szkolny 2022/2023.
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10)  Krystian  Kędziora,  dyrektor Ośrodka  Pomocy  Społecznej  we  Wrześni  omówił  projekt

uchwały  w  sprawie:  Regulaminu  udzielania  pomocy  materialnej  o  charakterze  socjalnym  dla

uczniów zamieszkałych na terenie Miasta i Gminy Września.

Komisja  Edukacji  w obecności  6  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały  w  sprawie: Regulaminu  udzielania  pomocy  materialnej  o  charakterze  socjalnym dla

uczniów zamieszkałych na terenie Miasta i Gminy Września. 

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  8  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  Regulaminu  udzielania  pomocy  materialnej  o

charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie Miasta i Gminy Września. 

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały  w  sprawie:  Regulaminu  udzielania  pomocy  materialnej  o  charakterze  socjalnym dla

uczniów zamieszkałych na terenie Miasta i Gminy Września. 

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  Regulaminu  udzielania  pomocy

materialnej  o  charakterze  socjalnym  dla  uczniów  zamieszkałych  na  terenie  Miasta  i  Gminy

Września. 

11)  Joanna  Andrzejak,  Sekretarz  Miasta  i  Gminy  Września  omówiła  projekt  uchwały  w

sprawie:  przyjęcia  „Strategii  Rozwoju  Miasta  i  Gminy  Września  na  lata  2021–  2027”  wraz  z

Prognozą oddziaływania na środowisko dla Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Września na lata

2021 – 2027.

Radny Damian Staniszewski zapytał, czy Rada poprawnie proceduje projekt uchwały, ponieważ

jest już połowa roku 2022 a procedowana jest strategia za rok ubiegły?  

Joanna Andrzejak, Sekretarz  Miasta i Gminy Września  odpowiedziała, że horyzont czasowy

wyznaczony jest  poprawnie.  Wyjaśniła,  że  uchwała w przedmiotowej  kwestii  została  podjęta  4

lutego 2021 roku a współpracę z firmą zewnętrzną w zakresie opracowania tego dokumentu Gmina

podjęła już w roku 2020, musi stanowić kontynuację poprzedniego dokumentu strategicznego oraz

7



zachować pewną ciągłość.  Często  zdarza  się,  że  jest  wyznaczany konkretny  horyzont  czasowy

danego dokumentu ale nie jest on uchwalany lub procedowany w danym roku.      

Krzysztof  Rosenkiewicz powiedział, że trzeba by było porównać to z sytuacją na poziomie Unii

Europejskiej, gdzie także znajdują się perspektywy 2021-2027 i do chwili obecnej żadnych ustaleń

nie tylko w skali Polski ale również wobec innych krajów Europy do końca nie przyjęto. Wyjaśnił,

że chodzi o kontynuację oraz o dokładne przygotowanie dokumentu aby mógł on funkcjonować w

jakiś sposób samodzielnie. Jest to projekt, który był znany, konsultowany w roku ubiegłym i może

stanowić  podstawę  do  podejmowania  pewnych  kroków  w  Gminie  np.:  związanych  z

przygotowywaniem projektów, itd.  Strategia  jest  dokumentem, który zyskuje znaczenie oraz do

niedawna nie był wymaganym a na chwilę obecną wydaje się go przy planowaniu przestrzennym,

ponieważ  jest  dokumentem  obligatoryjnym  ze  względu  na  model.  Poinformował,  że  Gmina

Września, jest jednym z pierwszych Samorządów, który już posiada ten dokument przygotowany

według nowych zasad.

Radny Damian Staniszewski  zapytał, jakie dokładnie uwagi złożył wnioskodawca, mieszkaniec

Wrześni, że nie zostały uwzględnione?

Krzysztof  Rosenkiewicz  odpowiedział,  że były to uwagi porządkowe, dotyczące np.: poprawy

estetyki jakiegoś konkretnego obszaru. Powiedział, że jako wykonawcy dokumentu o charakterze

strategicznym,  nie  mogą  regulować  pewnych  rzeczy  typowo  porządkowych  związanych  z

bezpośrednim zarządzaniem lub utrzymaniem czystości. Wyjaśnił, że chodziło o złą nawierzchnię

ulicy  (droga  powiatowa)  oraz  zły  stan  jakiegoś  z  budynków.  Poinformował,  że  była  również

pochwała.            

Joanna Andrzejak, Sekretarz Miasta i Gminy Września powiedziała, że uwagi miały charakter

bardziej opiniotwórczy, że wykazano pewną opinie dla pewnych aspektów pozytywną i negatywną.

Wyjaśniła,  że  sam formularz  zgłoszenia  uwag  miał  ściśle  określoną  formę  i  koniecznym było

podanie aktualnego zapisu części dokumentu, którego zmiana miałaby dotyczyć. Zaproponowanie

alternatywnego zapisu w kontekście  uwag,  takiej  formy nie  przyjęło,  było  to  na zasadzie dość

luźnych, swobodnych uwag, nie tylko z zakresu funkcjonowania Gminy oraz w wielu przypadkach

nie mająca związku. 

Radny Damian Staniszewski powiedział, że w strategii wskazano, iż ścieżek jest ponad 32 km a

w Wieściach z Ratusza oraz na oficjalnym profilu facebookowym Miasta i Gminy Września pisze

się o 50 km. Zapytał, ile jest w końcu kilometrów ścieżek? 
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Krzysztof  Rosenkiewicz  odpowiedział,  że terminem ścieżka rowerowa odzwierciedla się także

różnego rodzaju  szlaki  rowerowe,  niebędące w sensie  technicznym ścieżką,  czyli  nieujmowane

według GUS-u. Powiedział, że podane liczby zostały porównane z innymi Samorządami, które siłą

rzeczy muszą odnosić się do pewnej definicji warunków technicznych dotyczących dróg. Natomiast

w  potocznym  rozumieniu,  jako  ścieżki  rowerowe  określa  się  pewnego  rodzaju  szlaki  np.:

niewydzielone przestrzennie dukty leśne,  ścieżki  parkowe,  itd.,  gdzie  to  wszystko w opinii  lub

świadomości mieszkańców  tworzy  możliwości  poruszania  się  nimi.  Poinformował,  że  to

skojarzenie  nie  jest  prawidłowe.  Wyjaśnił,  że  chodziło  o  ujęcie  pewnego  wskaźnika

porównawczego  z innymi Samorządami.  Porównano z ośmioma innymi miastami o skali  miast

powiatowych, gdzie Września jest bezapelacyjnie liderem i to się nie zmienia w okresie, który był

badany. 

Radny Damian Staniszewski zapytał, czy właściwa liczba ścieżek wynosi 32 kilometry?

Joanna Andrzejak, Sekretarz Miasta i Gminy Września odpowiedziała, że informacja zawarta w

Strategii odnosi się do infrastruktury Gminnej i ma odzwierciedlenie danych GUS-owskich.

Radny  Damian  Staniszewski  powiedział,  że  wskazano  powierzchnie  pokrycia  gminy

miejscowymi planami zagospodarowania przestrzennego. Zapytał, czy sprawdzono jak to wygląda

w tych  ośmiu innych samorządach i jakie są wnioski z tego porównania?

Krzysztof  Rosenkiewicz odpowiedział, że musiałby sięgnąć do konkretnych danych a jeśli chodzi

o  pokrycie  planistyczne,  to  nie  jest  to  wysoki  wskaźnik,  niemniej  jednak  średni  do  grupy

porównawczej.  Powiedział,  że  samo  pokrycie  planistyczne,  jest  wskaźnikiem  komunikującym

pewnego rodzaju aktywność Gminy. Można objąć planami obszary, które nie są obszarami, gdzie

koncentrują  się  inwestycje  i  objęcie  tych  obszarów,  które  wymagają  przekształceń  lub  które

podlegają dużej presji inwestycyjnej planami, jest właściwym kierunkiem i w stosunku do każdego

miasta, sytuację trzeba rozpatrywać osobno. Wyjaśnił, że z poglądu sytuacji w gminie, zwłaszcza w

miejscowościach podmiejskich dla takich obszarów plany są sporządzone. 

Radny  Damian  Staniszewski  powiedział,  że kolejną  kwestią,  jest  tworzenie  atrakcyjnych

wysokopłatnych miejsc pracy.  Zapytał,  jak tą  strategią  Gmina zamierza stworzyć wysokopłatne

miejsca pracy, czy nie jest to za daleko idące określenie?  

Krzysztof  Rosenkiewicz  odpowiedział, że jedyne wzmiankowanie o tworzeniu wysokopłatnych

miejsc pracy, jest w opisie celu pierwszego na str.17. Wyjaśnił, że to Gmina ma inicjować sytuacje
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w których inwestorzy,  będą takie miejsca tworzyć.  Nie jest  to zadanie bezpośrednie Gminy ale

natomiast tworzenie warunków jak najbardziej.  Powiedział, że w celach zawsze jest przedstawiany

pożądany obraz do którego samorządy powinny dążyć ale nie z wyłączeniem podmiotów z innych

sektorów.  Strategia  powinna  być  takim  dokumentem  w  który  wpiszą  się  działania  sfery

gospodarczej, społecznej, itd. Wszystkie podmioty przyczyniają się do wykazu celowego gminy w

horyzoncie np.: roku 2027 a nawet 2030 roku.    

Joanna Andrzejak, Sekretarz Miasta i Gminy Września powiedziała, że to co zostało wskazane

w sprawozdaniu z przebiegu i z wyników konsultacji w tym kontekście, Gmina zamierza jedynie

wspierać tworzenie takich miejsc, poprzez odpowiednią politykę inwestycyjną.        

Radny Damian Staniszewski zapytał o jakiej lokalizacji potencjalnej oczyszczalni ścieków, jest w

strategii mowa w przybliżeniu? 

Joanna Andrzejak, Sekretarz Miasta i Gminy Września odpowiedziała, że strategia wyznacza

ogólne kierunki rozwoju i w tym przypadku Gmina nie wskazuje konkretnej lokalizacji i nie ma

takiego obowiązku.  Wyjaśniła,  że  dokument  ma szeroki  horyzont  czasowy 2021-2027 i  Gmina

starała się przewidywać różnego rodzaju sytuacje oraz projekty inwestycyjne. Powiedziała, że nie

ma w tym przypadku konkretnej lokalizacji.

Radny  Damian  Staniszewski  powiedział,  że  w  zadaniu  celu  szczegółowego  poprawy  ładu

przestrzennego na  terenie  gminy w kierunkach działań,  powinny  być  dodane punkty,  takie  jak

opracowywanie  miejscowych  planów  zagospodarowania  przestrzennego,  czy  przeciwdziałania

rozpraszaniu  zabudowy.  Nie  zostało  to  uwzględnione.  Zapytał,  czy  może  uzyskać  szersze

uzasadnienia?

Joanna Andrzejak, Sekretarz Miasta i Gminy Września odpowiedziała, że zostało to wskazane

w sprawozdaniu z przebiegów wyników konsultacji. W celu rozszerzenia obecnych zapisów dodany

został  nowy kierunek w celu szczegółowym 2.2 opracowywanie dokumentów planistycznych w

zakresie  ładu  przestrzennego,  jako  kategorii  a  jednocześnie  zachowanie  dużego  stopnia

ogólnikowości właściwego dla Strategii Rozwoju Gminy.

Radny Damian Staniszewski powiedział, że kilkanaście organizacji pozarządowych wskazywało

w rozmowach z nim lub z  innymi osobami z  którymi  współpracuje,  jeśli  chodzi  o  działalność

społeczną o problemie w dostępie do nieruchomości Gminy. Wyjaśnił, że chodzi o bezpłatny dostęp

organizacji  pozarządowych  do  instytucji  kultury  w  Gminie  Września.  Zapytał,  czy  Gmina  nie
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powinna uwzględnić jakoś w innej formie, kwestii aby rozwój osób przebiegał sprawnie i płynnie,

ponieważ  Września  ma  niskie  wskaźniki,  jeśli  chodzi  o  działalność  społeczną  mieszkańców w

porównaniu z innymi gminami, czy Gmina zastanawiała się nad tym, aby to doprecyzować?

Joanna  Andrzejak,  Sekretarz Miasta  i  Gminy  Września odpowiedziała,  że w  dokumencie

strategii jest wskazany kierunek polegający na współpracy z sektorem publicznym i prywatnym.

Kierunek ten, jest również w dużym stopniu ogólnikowości i jak najbardziej zawiera współpracę z

organizacjami  pozarządowymi.  Wyjaśniła,  że  strategia  nie  jest  dokumentem  szczegółowo

precyzującym  tę  współpracę.  Gmina  odrębnie,  realizuje  program  współpracy  z  organizacjami

pozarządowymi a cytowany zapis także odnosi się do tematyki dżijosów.  

Radny Damian Staniszewski powiedział,  że  kolejna  sprawa  dotyczy  Szkół  Podstawowych na

terenie Gminy Września, gdzie zostało wniesione o dodanie wskaźnika liczby zajęć dodatkowych w

Szkołach  Podstawowych,  która  została  jako  jedyna  uwzględniona.  Radny  podziękował  za  to.

Zapytał o liczbę zmodernizowanych i  udostępnianych budynków usług społecznych na terenach

wiejskich?  Wyjaśnił,  że  wnosili  o  dodanie  wskaźnika  między  innymi  liczby  zrealizowanych

inwestycji  kanalizacyjnych  na  terenach  wiejskich  w  kilometrach,  gdzie  wskazano,  że  jest  to

nieporównywalne  i  ciężko  jest  to  oszacować.  Powiedział,  że  wskazanie  ilości  powstających  w

kilometrach kanalizacji, jest proste do wskazania.   

Krzysztof   Rosenkiewicz  odpowiedział,  że  z  jednej  strony  jest  proste  a  z  drugiej  nie  jest

porównywalne, ponieważ zależy to w dużej mierze od kanalizacji terenu. Wyjaśnił, że wskaźniki

obrazują  pewien  kierunek  zmian  i  niepodanie  takiego  wskaźnika  miałoby  oznaczać  jakieś

rezygnacje z  zadania  własnego Gminy,  ponieważ strategia,  jeśli  coś  nie  jest  zapisane  expressis

verbis  w dokumencie  nie  przestaje  być dla  Gminy zadaniem własnym,  jeżeli  jest  określone  w

innych  ustawach  oraz  w  innych  miejscach  w  dokumencie.  Powiedział,  że  w  strategii  jest

siedmiokrotnie  wskazana  kanalizacja,  nie  tylko  terenów  inwestycyjnych,  ale  także  ogólna

rozbudowa  i  modernizacja.  Poinformował,  że  na  terenach  wiejskich,  będzie  to  bezwzględnie

realizowane.

Radny Damian Staniszewski powiedział, że kolejną sprawą jest poprawa dostępności placówek

usługowych,  czyli  tworzenie  sub-centrów  w  odleglejszych  rejonach  miasta  oraz  kształtowanie

lokalnych  centrów  usługowych.  Zwrócił  się  do  autora  strategii  o  wyjaśnienie  co  rozumie  się

dokładnie przez to, jakie mają tam być dokładnie usługi lokowane, jak to ma wyglądać, gdzie takie

centra można zobaczyć w innych rejonach wielkopolski oraz w jakim kierunku to zmierza aby

można to jeszcze z wizualizować? 
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Krzysztof   Rosenkiewicz  powiedział,  że  wracając jeszcze  do poprzedniego pytania w sprawie

kanalizacji sub-centrów to znajduje się w strategi na str. 47 w przepisie. Powiedział, że jeśli chodzi

o kanalizację,  to  wskaźnikiem jest  liczba  przyłączy,  która  adekwatnie  odzwierciedla  wydajność

sieci oraz przełożenie na poszczególnych odbiorców, która konsumuje pierwszy wymiar. Natomiast

centrum usługowe,  to  jest  dająca wydzielić  z otoczenia przestrzeń publiczną,  ogólnodostępną z

pełnym  udziałem  własności  komunalnej,  zapewniająca  dostęp  do  podstawowych  codziennych

usług. Wyjaśnił, że katalog usług cały czas się rozszerza oraz że chodzi o pewną przestrzeń w której

koncentruje  się  aktywność  mieszkańców,  tak  żeby  spełniać  to  co  nazywa  się  „Literą  Miasta

Piętnastominutowego”  oraz  żeby  na  obszarach  podmiejskich  lub  wiejskich  utworzyć  skupienia

aktywności aby nie generować nadmiernego ruchu komunikacyjnego (korków, itd.).  Zachęcił do

spojrzenia na projekt Studium Uwarunkowań Miasta Poznania w którym, są na mapie wskazane

tego rodzaju centra. Najczęściej, są to miejsca w ukształtowanych dzielnicach, tzw: miejskich lub

na osiedlach modernistycznych.                                                      

Radny Damian Staniszewski zapytał, czy takie tworzenie sub-centrów nie będzie sprzyjało i nie

będzie  swego  rodzaju  katalizatorem tej  suburbanizacji  z  którą  strategia  ma  walczyć  zgodnie  z

nowelizacją  ustawy,  która  stanowi  podstawę  opracowania  strategii  i  czy  nie  będzie  zwiększało

chaosu przestrzennego, jak to wykonać, aby nie wpłynęło na niekorzyść Miasta i Gminy?

Krzysztof  Rosenkiewicz odpowiedział, że nie będzie wypowiadał się za włodarzy, jakie kroki na

co  dzień  podejmują  lub  zamierzają  podjąć.  Powiedział,  że  obawa Radnego  jest  zdecydowanie

niemająca pokrycia w tym co się rzeczywiście dzieje. Najczęściej centra, są następstwem rozwoju

danego  obszaru.  Są  to  obszary,  które  się  wyklarowują  w  miejscach  ukształtowanego  obszaru

aktywności, czyli tam gdzie są już ludzie. Wyjaśnił, że nie jest to ostateczne zadanie Gminy, tylko

gmina ma tworzyć warunki, natomiast są to usługi głównie rynkowe. 

Radny Damian Staniszewski zapytał, czy takie usługi powinny być realizowane na miejscowych

planach, czy na indywidualnych decyzjach w-z ?                          

Krzysztof   Rosenkiewicz  odpowiedział,  że  porządek  planowania  strategicznego  powinien  być

powiązany  z  planowaniem przestrzennym,  nie  mniej  jednak  dobrą  tendencją  jest  sporządzanie

planów dla pewnych obszarów kompleksowych. Samo wytworzenie centrum lokalnego, to może

być  poziom  pewnych  decyzji  operacyjnych  np.:  Gmina  posiada  nieruchomość,  którą  można

wykazać pod różne funkcje i zaoferować pod jakieś usługi. Gmina może preferować za pomocą

czynszu,  niekoniecznie chcąc tą  nieruchomość sprzedać,  może ją  wydzierżawić.  Powiedział,  że

drugą  rzeczą  jest  zagospodarowanie  przestrzenne,  które  często  wiąże  się  z  planowaniem
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przestrzennym ale niekoniecznie, ponieważ często wymaga jakiegoś udostępnienia mieszkańcom

np.: obniżenia krawężników, wytworzenia miejsc jakiegoś przebywania, ławeczek, pergoli, to nie

wymaga aktywności planistycznej a nawet wydawania warunków zabudowy. Wyjaśnił, że jest to

kwestia bieżącego zarządzania pod kątem koncentracji aktywności.

Radny Damian  Staniszewski zapytał  o  pismo z  Państwowego  Gospodarstwa  Wodnego  Wody

Polskie z dnia 26 października 2021 roku w którym znalazła się sugestia uzupełnienia załącznika

graficznego obszary zagrożenia powodziowego, jako uzasadnienie wskazano, że jest niemożliwe z

uwagi  na  skalę  mapy  i  obszary  takie  w  gminie  nie  sięgają  i  nie  dotyczą  zasadniczo  terenów

zainwestowanych,  czy  z  takim problemem Gmina ma do czynienia na terenie  Miasta  i  Gminy

Września i czy występują takie obszary zagrożenia powodziowego a są zainwestowane?

Krzysztof  Rosenkiewicz odpowiedział,  że Gmina Września ma ponad 200 km² i przedstawienie

tego w skali w której precyzyjnie uda się wytyczyć granice a im więcej będzie się generalizować

mapę,  to  tym więcej  osób ma wrażenie  że  dany obszar  sięga  lub  nie  sięga.  Są to  potencjalne

wylewy rzeczki  Wrześnicy,  która  przepływa przez  miasto  i  jest  otoczona  najczęściej  plantami,

ogrodami lub terenami otwartymi. Niekiedy zdarza się, że jest to wygrodzona nieruchomość na

której  może  dojść  do  podtopienia  ogrodu.  Wyjaśnił,  że  nie  są  to  tereny  zabudowane  ani

wskazywane do zabudowy w planach miejscowych i nie ma zagrożenia podtopień budynków, firm

lub części obiektów użyteczności publicznej.              

Komisja  Edukacji  w obecności  6  radnych,  5  głosami „za”,  0  głosów „przeciw”,  1  głosem

„wstrzymującym  się”,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  przyjęcia

„Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Września na lata 2021– 2027” wraz z Prognozą oddziaływania

na środowisko dla Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Września na lata 2021 – 2027. 

Komisja Komunalno – Finansowa w obecności 8 radnych, 5 głosami „za”, 0 głosów „przeciw”,

3  głosami  „wstrzymującymi  się”,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:

przyjęcia  „Strategii  Rozwoju  Miasta  i  Gminy  Września  na  lata  2021– 2027” wraz  z  Prognozą

oddziaływania na środowisko dla Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Września na lata 2021 – 2027. 

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, 6 głosami „za”, 0 głosów „przeciw”, 1 głosem

„wstrzymującym  się”,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  przyjęcia

„Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Września na lata 2021– 2027” wraz z Prognozą oddziaływania

na środowisko dla Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Września na lata 2021 – 2027. 
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Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  6  głosami  „za”,  0

głosów „przeciw”, 1 głosem „wstrzymującym się”, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały

w sprawie:  przyjęcia „Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Września na lata 2021– 2027” wraz z

Prognozą oddziaływania na środowisko dla Strategii Rozwoju Miasta i Gminy Września na lata

2021 – 2027. 

12)  Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września  omówił projekt uchwały w

sprawie: odmowy zniesienia formy ochrony przyrody.

Komisja  Edukacji  w obecności  6  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie: odmowy zniesienia formy ochrony przyrody.

Komisja Komunalno – Finansowa w obecności 8 radnych, 7 głosami „za”, 0 głosów „przeciw”,

1  głosem  „wstrzymującym  się”,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:

odmowy zniesienia formy ochrony przyrody.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały w sprawie: odmowy zniesienia formy ochrony przyrody.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  odmowy  zniesienia  formy  ochrony

przyrody.

13)  Jolanta  Kościańska,  skarbnik  Miasta  i  Gminy  Września  omówiła  projekt  uchwały  w

sprawie: zmiany uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Września

na lata 2022 -2033.

Radny Damian Staniszewski  zapytał,  czy w pkt.  5 uzasadnienia, środki finansowe z funduszu

wsparcia  Ukrainy  z  przeznaczeniem na  dodatkowe  zadania  oświatowe,  chodzi  o  naukę  języka

polskiego i wsparcie dla nauczycieli wspomagających?

   

Artur Mokracki,  zastępca  Burmistrza  Miasta  i  Gminy Września  odpowiedział,  że  głównie

chodzi  o klasy przygotowawcze w których odbywa się  nauka języka polskiego.  Powiedział,  że

zostały stworzone w Szkołach trzy klasy oraz że są dodatkowe etaty dla dwóch nauczycieli.
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Radny Kornel  Tomczak  zapytał,  o  pkt  8  uzasadnienia  zmniejszenie  wydatków na  dotacje  na

współfinansowanie budowy nowego przebiegu odcinka drogi od skrzyżowania drogi wojewódzkiej

nr 432 z drogą krajową nr 15 do drogi krajowej nr 92, co oznacza to zmniejszenie i ewentualnie

jakie będzie miało konsekwencje?  

Jolanta  Kościańska,  skarbnik  Miasta  i  Gminy  Września  odpowiedziała,  że  zmniejszenie

oznacza,  że Gmina posiada pismo które informuje,  że  to  zadanie w roku bieżącym nie będzie

zrealizowane i sfinalizowane oraz że zostało przesunięte do realizacji na przyszły rok. Wyjaśniła, że

środki,  które pochodzą z  zabezpieczonej  dotacji  zostały przesunięte  na zadanie inwestycyjne w

ramach dróg publicznych gminnych.  

Radny Kornel Tomczak zapytał, o jaką kwotę chodziło?

Jolanta Kościańska, skarbnik Miasta i Gminy Września odpowiedziała, że 100 tys złotych.

Komisja  Edukacji  w obecności  6  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały  w  sprawie:  zmiany  uchwały  w  sprawie  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Miasta  i

Gminy Września na lata 2022 -2033. 

Komisja Komunalno – Finansowa w obecności 8 radnych, 7 głosami „za”, 0 głosów „przeciw”,

1 głosem „wstrzymującym się”, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: zmiany

uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Września na lata 2022 -

2033. 

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, 6 głosami „za”, 0 głosów „przeciw”, 1 głosem

„wstrzymującym się”,  pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: zmiany uchwały

w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Września na lata 2022 -2033. 

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  zmiany uchwały w sprawie Wieloletniej

Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Września na lata 2022 -2033. 

14) Jolanta  Kościańska,  skarbnik  Miasta  i  Gminy  Września  omówiła  projekt  uchwały  w

sprawie: zmiany uchwały w sprawie uchwały budżetowej na rok 2022. 
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Komisja  Edukacji  w obecności  6  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie: zmiany uchwały w sprawie uchwały budżetowej na rok 2022. 

Komisja Komunalno – Finansowa w obecności 8 radnych, 7 głosami „za”, 0 głosów „przeciw”,

1 głosem „wstrzymującym się”, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  zmiany

uchwały w sprawie uchwały budżetowej na rok 2022.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, 6 głosami „za”, 0 głosów „przeciw”, 1 głosem

„wstrzymującym się”, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  zmiany uchwały

w sprawie uchwały budżetowej na rok 2022.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  zmiany  uchwały  w  sprawie  uchwały

budżetowej na rok 2022.

15) Radny  Jarosław Kowalewski  omówił projekt uchwały w  sprawie:  przystąpienia  do

sporządzenia  zmiany  miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenów  pod

budownictwo mieszkaniowe i usługowe w rejonie ul. Szosa Witkowska i projektowanej obwodnicy

drogi krajowej nr 15 we Wrześni, Gutowie Małym i Gutowie Wielkim.

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września powiedział, że na chwile obecną

ten  teren  objęty  jest  miejscowym  planem  zagospodarowania  przestrzennego,  który  przewiduje

zagospodarowanie  tego  terenu  pod  usługi  i  przemysł,  co  jest  zgodne  z  aktualnym  studium

obowiązującym w Gminie Września. Wyjaśnił, że jeżeli miałaby nastąpić zmiana, którą proponują

w projekcie uchwały Radni, czyli zmieniona na funkcję mieszkaniową, niezależnie od tego, czy to

będzie zabudowa jednorodzinna lub wielorodzinna, to konieczne byłoby wcześniejsze wykonanie

zmiany studium. Propozycja ta na chwile obecną, jest niezgodna z obowiązującym studium, które w

Gminie funkcjonuje.     

Komisja  Edukacji  w obecności  6  radnych,  1  głosem „za”,  5  głosami „przeciw”,  0  głosów

„wstrzymujących się”, negatywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: przystąpienia do

sporządzenia  zmiany  miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenów  pod

budownictwo mieszkaniowe i usługowe w rejonie ul. Szosa Witkowska i projektowanej obwodnicy

drogi krajowej nr 15 we Wrześni, Gutowie Małym i Gutowie Wielkim.
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Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  8  radnych,  3  głosami  „za”,  5  głosami

„przeciw”,  0  głosów  „wstrzymujących  się”,  negatywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w

sprawie:przystąpienia  do  sporządzenia  zmiany  miejscowego  planu  zagospodarowania

przestrzennego  dla  terenów  pod  budownictwo  mieszkaniowe  i  usługowe  w  rejonie  ul.  Szosa

Witkowska  i  projektowanej  obwodnicy  drogi  krajowej  nr  15  we  Wrześni,  Gutowie  Małym  i

Gutowie Wielkim.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, 1 głosem „za”, 6 głosami „przeciw”, 0 głosów

„wstrzymujących się”, negatywnie  zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: przystąpienia do

sporządzenia  zmiany  miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenów  pod

budownictwo mieszkaniowe i usługowe w rejonie ul. Szosa Witkowska i projektowanej obwodnicy

drogi krajowej nr 15 we Wrześni, Gutowie Małym i Gutowie Wielkim.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  1  głosem  „za”,  5

głosami „przeciw”, 1 głosem „wstrzymującym się”, negatywnie zaopiniowała projekt uchwały

w  sprawie:przystąpienia  do  sporządzenia  zmiany  miejscowego  planu  zagospodarowania

przestrzennego  dla  terenów  pod  budownictwo  mieszkaniowe  i  usługowe  w  rejonie  ul.  Szosa

Witkowska  i  projektowanej  obwodnicy  drogi  krajowej  nr  15  we  Wrześni,  Gutowie  Małym  i

Gutowie Wielkim.

Pkt 4/5

Wobec wyczerpania porządku obrad przewodniczący Komisji Edukacji, radny Bogdan Nowak,

o godz. 09:43 zamknął wspólne posiedzenie komisji.

Protokół zawiera 18 ponumerowanych stron. Wszystkie załączniki znajdują się do wglądu w biurze

Rady Miejskiej w Urzędzie Miasta i Gminy we Wrześni.
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                                                                                               Przewodniczący Komisji Edukacji
                    

/-/Bogdan Nowak

Przewodnicząca Komisji Komunalno-Finansowej

/-/Dorota Szykowna

Przewodniczący Komisji Rozwoju Wsi
               

/-/Mirosław Zgoliński

Przewodniczący Komisji Bezpieczeństwa i Polityki Społecznej

/-/Radosław Garbarek

Protokolant
/-/Anita Grabarek
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